

Obituary / Некролог



Istvan KECSKES September 20, 1947 – February 24, 2025

A great loss in 2025 was the sad passing of Istvan Kecskes, Honorary Editor of the *Russian Journal of Linguistics* and Professor at the State University of New York at Albany, USA.

Istvan Kecskes was a renowned linguist who made undeniable contributions to the development of cognitive linguistics and pragmatics, laid foundations for the field of intercultural pragmatics, and explored issues of bilingualism and foreign language acquisition. The results of his research are reflected in numerous articles and several books, including *Intercultural Pragmatics* (Oxford University Press, 2014), *Explorations in Chinese as a Second Language* (Springer 2017), and *English as a Lingua Franca: The Pragmatic Perspective* (Cambridge University Press, 2019). Kecskes was President of the American Pragmatics Association (AMPRA) and the Association for the Study of Chinese as a Second Language (CASLAR).

Beyond his academic work, he was active in publishing. He was Editor-in-Chief and founder of the journals *Intercultural Pragmatics* and *Chinese as a Second Language Research*, founder of the *Mouton Series in Pragmatics*, and Honorary Editor of the *Russian Journal of Linguistics*.

Kecskes had close academic ties with Russia. He visited Russia many times and actively collaborated with Russian scholars. He always remembered with great fondness his Russian teachers and colleagues, particularly Elena A. Zemskaya, who, as he believed, had played a significant role in his professional growth. Kecskes was a member of the International Expert Council at the Peoples' Friendship University of Russia, where he read a series of lectures and took part in conferences. He also collaborated fruitfully with Tomsk State University. He generously shared his knowledge with both colleagues and students, inspiring them with his enthusiasm and ambitious plans.

His dreams of returning to Russia would never come true, but we will remember and honour him and will continue to build bridges of friendship and cooperation, as he did throughout his life.

Rest in peace.

Editorial Board

Иштван КЕЧКЕШ 20.09.1947-24.02.2025

Большой потерей 2025 года стал уход из жизни почетного редактора журнала *Russian Journal of Linguistics*, профессора Университета штата Нью-Йорк, Олбани, США, Иштвана Кечкеша.

- И. Кечкеш был лингвистом с мировым именем, который внес неоспоримый вклад в развитие когнитивной лингвистики и прагматики, заложил основы такого исследовательского направления, как межкультурная прагматика, разрабатывал вопросы билингвизма и изучения иностранных языков. Результаты его исследований отражены в многочисленных статьях и ряде книг, среди которых *Intercultural Pragmatics* (Oxford University Press, 2014), *Explorations in Chinese as a Second Language* (Springer 2017), *English as a Lingua Franca: The pragmatic perspective* (Cambridge University Press, 2019).
- И. Кечкеш был президентом Американской ассоциации по прагматике (AMPRA) и Ассоциации по исследованию китайского языка как иностранного (CASLAR). Помимо науки, он активно занимался издательской деятельностью. Был редактором журналов Intercultural Pragmatics и Chinese as a Second Language Research, основателем серии Mouton Series in Pragmatics, почетным редактором журнала Russian Journal of Linguistics.
- И. Кечкеш любил Россию, многократно бывал здесь и активно сотрудничал с российскими учеными. Он всегда с большой теплотой вспоминал своих российских учителей и коллег, в частности Е.А. Земскую, которая, как он считал, сыграла большую роль в его профессиональном становлении. И. Кечкеш был членом Международного экспертного совета в Российском университете дружбы народов, выступал с лекциями, участвовал в конференциях. Плодотворно сотрудничал с Томским государственным университетом. Щедро делился своими знаниями как с коллегами, так и со студентами, вдохновлял их своим энтузиазмом и грандиозными планами.

Его мечты снова приехать в Россию не успели сбыться. Но мы его будем помнить и будем продолжать строить мосты дружбы и сотрудничества, как он это делал всю свою жизнь.

Вечная память.

Редколлегия